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Chodíval jsem kdysi na první máj místo do povinného průvodu do ZOO. Vždycky jsem se 
ukázal třídní učitelce na srazu, a pak se nenápadně ztratil v davu, došel na trolejbus a vyrazil 
za zvěří. Na první máj mívala ostravská ZOO otevřeno zdarma, tak to byl ideální den, aby si 
člověk všechno prolezl a prozkoumal. Pamatuju si z toho ale hlavně jednu věc: Totiž, 
všechny opice měly mávátka. Zjevně jsem nebyl jediný, kdo místo do průvodu mířil za 
kulturou;-) a zjevně všichni vyjádřili svůj názor na prvomájovou šaškárnu stejným 
způsobem. 

Odpusťte mi to divné srovnání, ale právě tenhle obrázek se mi vybavuje, když čtu o vjezdu 
Pána Ježíše do Jeruzaléma… 

Myslím, že velká část toho zástupu, který Ježíše vítá jako nějakou celebritu, přijíždějící do 
města, v podstatě neví, o co jde, a jenom využívají příležitost si užít street party a pořádně si 
zahulákat. 

Určitě jsou tam i tací, kteří sice nevědí nic bližšího o tomto galilejském podivínovi, ale 
slyšeli o něčem, co udělal docela blízko, kousek od hlavního města – v Betanii. Tam umřel 
jeden týpek, dokonce byl už tři dny uložený v hrobě, ale tenhle divotvůrce prý ho oživil a 
z toho hrobu ho vyvolal. 

Možná se tam našlo i pár lidí, kteří to viděli na vlastní oči a nadšeně o tom vykládali všem, 
kdo měli chuť poslouchat, ale pro většinu byl Ježíš neznámou veličinou. Možná tam bylo i 
pár lidí, kteří si pak vzpomněli, že tenhle Ježíš byl už před rokem nebo před dvěma o 
svátcích v chrámě, dohadoval se s farizeji a zákoníky, a docela drze jim odpovídal na jejich 
provokace. 

Janovo evangelium vysvětluje zájem lidí příběhem o vzkříšení Lazara (ostatní evangelia jej 
neuvádějí). 

Ježíš vzkřísil člověka, který zemřel. To je něco nevídaného, to by nedokázal ani 
Copperfield! Lidé, toho člověka musíte vidět na vlastní oči!!! 

Lidé přišli, protože čekali další senzaci, další zázraky, další neobvyklé věci a kdo ví, možná 
i nějakou revoluci nebo státní převrat. 

Správný showman by se hned ujal nápadu, postavil by tribuny a vytěžil by co nejvíce 
z davové psychózy… 

Ostatně jen o pár dní později vidíme, že protistrana – farizeové a zákoníci – dokázali 
dovedně pracovat s davovou psychózou – když zmanipulují zástup, aby si vyžádal Ježíšovo 
ukřižování. 

 
Ježíš ovšem nechystá ani revoluci ani převrat, jen potichu projíždí rozjásaným zástupem. 
Ostatní evangelia tady zmiňují Ježíšovu disputaci s farizeji – o tom, jak by volalo kamení, 

kdyby nevolali lidé… 
Podle Janova podání projíždí Ježíš nadšenými zástupy bez komentáře, jen s oslem a 

dvanácti následovníky. 
Z ovací davu nemá Ježíš žádné zvláštní potěšení, nijak si ho neužívá, nebuduje si pozici pro 

útok na trůn, nevyužívá příležitost ke kampani – ať už volební nebo evangelizační… 
soustředí se na to, co leží před ním. 

 



A jeho učedníci… nerozumí o nic víc než zástup. Čteme, že pochopili teprve po Ježíšově 
oslavení – rozumějte – oslavení není hulákání davu a cvičené opice s mávátky… Oslavení 
dostal Ježíš od Pána Boha poté, co prošel svým úkolem, co prošel zavržením a opuštěním, co 
byl zmučen a rozcupován. 

Teprve potom byl opravdu oslaven. 
A teprve potom pochopili učedníci, co měl znamenat jeho vstup do Jeruzaléma. 
  
My jsme ve velké výhodě – my neprožíváme žádné davové oslavy Božích svátků, ale zato 

už víme o Ježíšově smrti a vzkříšení. Už známe pravou podstatu Ježíšova oslavení. Možná, 
že kdyby projížděl Krnovem, docela rádi bychom se šli podívat a snad bychom se i odhodlali 
udělat ten krok přes obrubník a vyrazili za Ježíšem. 

Možná by nás docela nadchla masívní akce, zástup Ježíšových stoupenců. Možná právě my 
předrevoluční křesťané,  bychom zajásali nad tím, jak církev, ten Kristův spolek, přece jen 
dokáže naplnit ulice a vytáhnout lidi na chvíli od konkurence z hospod a barů. 

  
My předrevoluční si pamatujeme církev, která oficiálně skoro nic nesměla, známe časy, kdy 

být křesťanem znamenalo zákaz přístupu k jakékoli moci či rozhodování; byli jsme tehdy 
nejbezmocnějšími ve společnosti… a proto dneska býváme fascinováni možnostmi, které 
před námi leží; křesťané můžou učit na školách, můžou pracovat na úřadech, můžou 
kandidovat do zastupitelstev a parlamentů. 

Ježíš ovšem k takovým věcem mlčí a učí nás zůstat netečnými vůči moci a postavení nebo 
ovacím davů. Ne že by křesťané měli zakázáno se do něčeho takového zapojovat – jsi-li pro 
to obdarován a je-li ti postavení v moci prostorem ke službě, služ, jak ti Bůh dal – ať jako 
ředitel nebo jako kopáč. Hlavně vzhlížej k Bohu, ne k tleskání zástupů, protože je to právě  
Bůh, komu se zodpovídáme ze svých rozhodnutí. 

  
A tak před nás příběh vjezdu do Jeruzaléma staví rozhodnutí – kam se zařadíme: 
Jestli jen k nadšenému, ale nechápajícímu davu, který ovšem stojí pasívně na místě a jen 

očekává nějakou senzaci. Když senzace nepřijde, přesune se jinam a rychle zapomene… 
Anebo se můžeme přidat k učedníkům, kteří taky moc ještě nerozumí, ale věří svému Pánu 

a následují jej, jdou za ním, procházejí spolu s Ním bez komentáře zástupem, nezmítají se 
chvíli tam a chvíli onam. 

Je na nás, jestli přijmeme Kristovo pozvání k následování – následování, při kterém ztráta 
je ziskem, potupa získává oslavení, sebezapření pochvalu Boží. 

Ježíš prošel za aplaudování zástupu městem, ale nijak se tím nenechal odradit od svého cíle. 
Stejně jako později snášel tiše posměšky a odsuzování od podobného davu. 

I my jsme pozváni, abychom se k Němu přidali – bez ohledu na slávu nebo odmítání. 
Je to na nás, jestli chceme svou duši – dar Boží – ztratit anebo získat… 
 
Pane Ježíši, nenechal ses manipulovat ani chválou ani nátlakem. 
Neustoupil jsi z cesty k cíli, neodradil Tě strach ani bolest. 
Děkujeme Ti, že jsi zemřel za nás, a pro nás vstal z mrtvých. 
Prosíme, naplňuj nás odhodláním jít ve Tvých stopách a nalézt svou duši v obětavosti, lásce 

a službě druhým. 
AMEN! 


